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گفت وگو با  ناصر  پاشاپور، مجموعه دار و ایده پرداز  پروژه  «لیلان»
بوم هایی که میزبان ارزش های اجتماعی شدند

 ایده این مجموعه از کجا آمد؟  .
ایده اصلــی این مجموعه از یکی از جلســات هم فکری مان در 
دی ان ای یونیــون آمــد. در واقع ایده ای برای بزرگداشــت و تبریک 
مناسبت  ها به دوستان، آشــنایان و همکاران مان بود. بنا را به روال 
معمــول شــرکت  ها روی طراحی چند اثر توســط گرافیســت های 
مجموعه گذاشته  بودیم. اما در همان جلسه به این نتیجه رسیدیم 
کــه دلمان می خواهــد کاری ویژه  و به یادماندنــی کنیم که با روال 
معمول تبریک های همیشــگی متفاوت باشد. دلمان می خواهد به 
دیگران به شــکلی متفاوت تبریک بگوییم. به شــکل یک اثر هنری 
اورجینال که توســط هنرمندان شناخته شــده خلق شــده اســت. 
بــرای خلق این آثــار ما ارزش هایی را در نظــر گرفتیم که از نظر ما 
ارزش  های اجتماعی بودند و می شــد در مناســبت هایی که مطابق 
بــا آن ارزش ها بودند آنها را هدیــه کرد. در تاریخ هم که نگاه کنید، 
ما ایرانی ها رســم داشته ایم عصاره تجربیات را به زبان هنر بگوییم. 
این را می توان در اشعار شعرا و نوشته های ادیبان و نقاشی بزرگان 
ایرانی دید. ما نیز این راه هنرمندانه را از پیشینیان مان آموختیم و بنا 
را بر این گذاشــتیم که هرسال یک هنرمند برای مان به زبان خودش 

از ارزش های اجتماعی بگوید و اثر خلق کند.
 در واقع پــروژه در ابتدا با هدف مســئولیت اجتماعی هلدینگ   .

دی ان ای یونیون صورت گرفت؟
بله همین طور اســت. در واقع با این باور که هر ســازمان یا هر 

شخص، ارزش هایی دارد و در قبال جامعه اش مسئول است.
 روش کار و مذاکره شما با هنرمندان مختلف به چه صورت است؟   .

چطور آنها را توجیه می کنید؟ یا بهتر اســت بگویم چطور آنها جذب 
این پروژه می شوند؟

در ابتــدا روش کار مــا بــه این صورت بــود که با تعــدادی از 
هنرمنــدان مدنظرمان ایده را مطرح کردیــم، ارزش ها را به تفکیک 
برای آنها توضیح می دادیم و این آثار را به آنها ســفارش می دادیم. 

هر آرتیست آثار را بر اساس این ارزش ها خلق می کرد.
 از همان ابتدا به آنها می گفتید که کاربرد این آثار کجاست؟  .

به آنهــا توضیح داده می شــد که این آثار بــرای یک مجموعه 
شــخصی اســت. در عین حال معتقدیم که دیده شدن، شنیده شدن 
و گفت وگوکــردن دربــاره آثار راهی بــرای مطرح کــردن و ترویج 
ارزش هاست. بنابراین خوشحال می شــویم که هرچه بیشتر درباره 

آن صحبت شود.
 از نظر شکل نمایش آثار یا مطرح کردن آنها چطور؟  .

ببینید اولین دیدار با آثار هنرمند در مراســم رونمایی که در پایان 
هر ســال و در آســتانه نوروز برگزار می شــود اتفاق می افتد. در این 

مراسم، هنرمندان، میهمانان ویژه و رسانه ها حضور دارند. هم زمان 
با این اتفاق اثر «شــروع دوباره» در مناسبت نوروز به صورت چاپ 
دســتی در تعداد نســخ محدود تهیــه و پس از امضــای خالق اثر 
به همراه بیوگرافی هنرمند و فلسفه این مجموعه به افراد تأثیرگذار 
بــه عنوان هدیه تقدیم می شــود. تصویر این آثار در مناســبت های 
خاص در فضای مجازی نیز منتشــر می شــود. آثار هنرمند منتخب 
ســال در نمایشگاه دائمی در طول همان ســال به نمایش گذاشته 
می شــود. علاوه بر ایــن، این پروژه می تواند در ادامه مســیرش، در 
قالب ایجاد یک وب ســایت، صفحات اختصاصــی مجازی، بازتاب 
در رســانه ها همچون گفت وگو با هنرمندان، گفت وگو با بنیان گذار 
پــروژه، گزارش هــای متنــی و تصویــری، یادداشــت و...، برگزاری 
نشســت های خبری و ارتباط با اهالی رســانه، برگزاری نمایشــگاه 
آثار در گالری ها، نمایش در مکان های عمومی، فروش نســخه های 
محدود در روزهای خاص و فروشگاه های خاص و... ادامه پیدا کند.

 این ارزش ها از نگاه شما چه هستند؟  .
پیــش از آنکه این ارزش ها را توضیــح دادم حتما باید این نکته 
را متذکر شــوم که به جز این ارزش ها، قطعا ارزش های دیگری هم 

وجود دارد اما اولویت تا به امروز برای ما این ارزش ها بوده است.
و  اطلاعــات  دیگــران، جمــع آوری  بــا  ارتباطــات  برقــراری 

تصمیم گیری بــر پایه اطلاعات، به روزبودن، رقابت ســازنده، ایجاد 
ارزش افزوده، شــکرگزاری و تشــکر، احترام به خــود، اثرگذاری و 
کارآفرینــی، حفظ زمین، احترام به مادر، احتــرام به پدر، احترام به 
بنیــاد خانواده، گفت وگوکردن و لذت  بردن از خوردن غذا، احترام به 
دیگری، شــکرگزاری و تشکر، احترام به خود، اثرگذاری و کارآفرینی 
و شــروع دوباره عناوین ارزش های ما هســتند که هرکدام در برخی 
روزها بیشــتر معنا پیدا می کنند. مثلا ارزش شروع دوباره همچنان 
که گفته شد بیشتر در نوروز و بهار معنی اش را می یابد. یا به عنوان 
مثال ارزش احترام به بنیــاد خانواده، گفت وگو کردن و لذت بردن از 
خوردن غذا را می توان در مناسبتی چون شب یلدا جست وجو کرد. 
هرچنــد این به آن معنا نیســت که نتوان این ارزش هــا را در روز و 
مناســبت دیگری پیدا کرد بلکه هدف اصلی ما یــادآوری و ترویج 

این ارزش هاست.
 شما چندین بار درباره ارزش ها صحبت کردید، منظورتان بیشتر   .

در حوزه توسعه فردی است یا اجتماعی؟
چیزهایــی در زندگــی مــا ارزشــمندند؛ چیزهایــی کــه در هر 
تصمیــم کوچک یا بــزرگ در نظــر گرفته می شــوند، چیزهایی که 
جای خالی شــان احســاس می شــود یا چیزهایی که بــرای حفظ 
آنهــا در  زندگی مان تلاش می کنیم. هرچند ایــن ارزش ها برآمده از 
نگاه شــخصی من هســتند. در واقع این ارزش ها -نه فقط روزها و 
رویدادهای منتسب به آنها- دلیل گشودن باب صحبت ما با جامعه 
و محیط پیرامون مان اســت. پروژه لیلان بر این ارزش ها تأکید دارد؛ 
هفت ارزش را در مقام یک شهروند در ارتباط کلی با اجتماعش در 
نظر گرفته ایم و هفت ارزش را از نگاه حرفه ای انتخاب کرده اســت 
امــا در هر دو زمینه از هر فرصتی اســتفاده می کند تا درباره آنها با 

جامعه خود گفت وگو کند.
 هدف اصلی این پروژه چیست؟  .

همان طورکه گفته شــد پروژه لیلان در ابتدا با هدف مســئولیت 
اجتماعی شــکل گرفت. با این باور که هر سازمان یا هر شخص، در 
قبال جامعه اش مسئول است. لیلان محیط اطراف را با هدف جلب 
توجــه جامعه به ایــن ارزش ها، مخاطب قرار داده اســت و بهانه 
پرداختن به این ارزش ها، هر روز یا رویدادی را اســتفاده می کند تا با 
بهره گیری از آن، جامعه بهتری را بســازد. در واقع به اعتقاد او، در 
صورت توجه به این ارزش ها، ما صاحب جامعه بهتری می شــویم 
اما هدف اصیل در این پروژه حمایت از این ارزش هاســت. حمایت 
از هنر و ترویج ســفارش و خرید فراگیر آثار اصیل نیز کوششی است 

در راستای همین هدف.
 ویژگی های لیلان چیست و چه ساختاری برای جذب هنرمندان   .

دارد؟
مهم تریــن ویژگی لیلان مفهوم و فلســفه ای اســت که در دل 
آن جریــان دارد اما از نظر هنری باید بگوییــم که محدودیتی برای 
اســتفاده از متریال یا شــکل ارائه هنری وجود نــدارد و هنرمندان 
مختلــف در حوزه ها و ســبک های گوناگــون می تواننــد به لیلان 
بپیوندند. انتخاب شکل هنری اعم از نقاشی، مجسمه سازی و... آزاد 
اســت. سبک هنری و متریال آزاد اســت همچنان که زمان نیز آزاد 
اســت. هنرمندان می توانند آثار جدید یا آرشیوی شــان را در اختیار 
مجموعــه قرار دهند و در قالب های کلاســیک تا اشــکال خلاقه و 

مدرن ارائه شوند.
 تا به حال چه هنرمندانی در این پروژه حضور داشته اند؟  .

طی شــش سال گذشــته تا به امروز ما موفق شدیم تا با مرجان 
وفائیان، مهدی میرباقری، کامبیز درمبخش، ســیامک پورجبار، رضا 
هدایت، رایکا میلانیان، رضا عابدینی، علیرضا محبی و کیمیا رهگذار 
صحبــت کنیم، ارزش ها را با ایشــان مطرح کــرده و آثار را دریافت 

کنیم.
 اگر بخواهید بــرای لیلان آینده ای را ترســیم کنید، فکر می کنید   .

این آینده چگونه خواهد بود؟ آیا این روال ســفارش دهی به همین 
صورت فعلی ادامه خواهد داشت؟

طی ســال های گذشــته تا به امروز، این پروژه هر ســال پخته تر 
شــده اســت تا به امروز که بعد از شش ســال به جایی رسیده که 
قصد گســترش آن و دعوت از هنرمندان ایرانی برای پیوستن به آن 
را داریم. قطعا در این راه ســلیقه شــخصی، بودجه و علاقه مندی 
هنرمند به پروژه نیز مهم بوده اســت. چشــم انداز ما طی سال های 
آینده این است که تعداد افراد بیشــتری را به واسطه این مجموعه 
شخصی با این ارزش ها آشنا کرده و نهایتا با آشناشدن با فلسفه این 
پروژه، اثربخشی بیشــتری از این ارزش ها صورت گیرد. ما معتقدیم 
کــه با مراقبت و توســعه این ارزش ها می توان امیــدوار بود که در 
آینده با در نظــر گرفتن و زندگی کردنِ ایــن ارزش ها، در محیط مان 

مؤثرتر واقع شویم.

گفت و گو

گفت وگو  با یحیی گمار  به بهانه  نمایشگاه 
«دو نیمه ی یک نقطه ی کور» در  گالری  ثالث

هر کوزه نمادی  از  ما

شهرزاد رویائی: یحیی گمار کوزه ها را ظرفی از درون ما و رنگ ها را 
خاک ما می  داند. یحیی گمار را با نگاه به آثاری که نمادهای سنتی 
و البته ســیری طولانی را برای خلق طی کرده، می توان شناخت. 
گام های پرتأمل در خلق هر اثر او که ریشه در ادبیات و تاریخ دارند، 
مخاطب را از هیاهوی جهان پرسرعت و حتی هنرهای این چنینی 
دور و به وقفه ای مطلوب دعوت می کند. در مجموعه آثار اخیر از 
یحیــی گمار کوزه ها با پالت رنگی محدود نمادهای متعددی را بر 
دوش می کشــند. این مجموعه با عنوان «دو نیمه ی یک نقطه ی 
کور» به عنوان چهارمین نمایشــگاه انفرادی این هنرمند در گالری 
ثالث به نمایش درآمده و تــا ۱۹ مرداد ادامه دارد. یحیی گمار به 

گفته خود زلف در گره این خاک و افسانه ها دارد.
 آثار شما با صرف وقت فراوان و ممارست اجرا می شود؛ چرا   .

این شیوه را برگزیدید؟
بله حق با شماست. البته این شیوه کارکردن چیزی نیست که 
کاملا آگاهانه انتخاب شــده باشد اما به هرحال شما برای ساختن 
یک کل منسجم ناگزیرید به جزئیات توجه داشته باشید و به واسطه 
همین اجزا آن را بســازید البته که ایــن اجزا می توانند دلالت های 
خاصه خود را داشته باشند و می توانند به همان اندازه حاوی معنا 
باشند؛ یعنی جایی در خدمت کل و جایی کاملا مستقل رفتار کنند.

 در آثارتان کوزه ها در قالب مجاز انسان ها را تداعی می کنند   .
و همچنین گاهی شخصیت های یک داستان هستند؛ این فکر از 

کجا نشئت گرفت؟
بله. به نظر خودم کوزه ها حتی چیزهای بیشتری را می توانند 
بیــان کنند. کمااینکه گاهی به مفاهیم دیگری هم در خلق فکر 
کرده ام اما همیشــه به عنوان ظرفی پرشــونده یا پرکننده برای
 «دربــر گرفتن» به کوزه نگاه کرده ام. در خاطرم هســت که در 
نمایــش مجموعه «زهردان ها و جام و حــوری» که کوزه ها را 
صرفا برای نگاهداشــت زهــر عرضه کرده بودم، دوســتی که 
مخاطــب آثارم بود، کوزه ها را شــبیه «خود مــا» توصیف کرد. 
اینکه این زهردان ها خود ما هســتیم؛ چرا که در درون خود زهر 
داریم و دائم در فکر بهانه ای برای تزریق آن به دیگری هستیم. 
ایــن برای من داســتانی جذاب بود، داســتانی که من ســاخته 

بودمش اما معنای آن را از زبان دیگری می شنیدم.
 نقش افسانه ها و فولکلور در کارتان زیاد است؛ این موضوع   .

از علاقه شخصی ناشی می شود؟
در آنها زلف در گره دارم.

 درباره فرایند خلق آثارتان توضیــح دهید، آیا برای اجرای   .
این آثار و جلوگیــری از خطاهای احتمالــی از ابزارهایی مانند 

فوتوشاپ استفاده می کنید؟
ابدا. نه اینکه آن کار را پرت بدانم، بسیارند کسانی که از تمامی 
امکان ها استفاده می کنند تا اثری را بسازند که بیانگر باشد، چه بسا 
بســیار هم موفق بوده اند اما واقعیت آن اســت که این کار را بلد 
نیستم. زمانی که این برنامه ها جزء دروس دانشگاهی بود، من در 
برابر یادگیری آن مقاومت می کــردم با این تصور که من هرچه را 
که بخواهم نقاشــی می کنم و هیچ وقت به آن نیاز پیدا نمی کنم؛ 
هرچند این تفکر تا حد زیادی خنده دار اســت اما خوشــبختانه یا 

متأسفانه این تفکر کشسانی داشت و تا به امروز با من است.
 در کارهای اخیرتان نشانه هایی از تمایل به بازی های بصری   .

 (op art) دیده می شــود که گاه بــه تجربیات اُپ آرتیســت ها
نزدیک می شود. ریشه و علت این تمایل چیست؟

هرچند شــکل به کارگیری موتیف های تکرارشونده در کارهای 
من با سبک و سیاق اُپ آرتیست ها می تواند قرابت داشته باشد اما 
در نحوه اندیشیدن بسیار متفاوت است. به کارگیری موتیف ها برای 
من بخشــی از زیست هستند؛ درواقع بخش زیادی از زیست من با 
تاریخ، مذهب و ادبیات عجین اســت. اما اُپ آرتیســت ها به دنبال 

ایجاد واکنش بصری فیزیولوژیک در مخاطب هستند.
 درباره بازخورد مخاطبان و توجه بازار هنر به آثارتان توضیح   .

دهید.
واقعیت این است که توجه مخاطب به آثار، وجوه مختلفی 
را در بر می گیرد. برخی درگیر جنبه های تکنیکی کار می شــوند 
تا آنجا کــه گاهی با تردید بــه آنها نگاه کرده اند، شــاید تصور 
می کرده انــد که از تمهیداتی مانند چاپ، کلیشــه یا پرینتر برای 
ایجاد و پرداخت اســتفاده کرده ام. بعضــی به وجوه مفهومی 
آثار بیشتر توجه دارند و نشانه ها را دنبال می کنند تا به دریافتی 
از معنــای اثر برســند. عده ای هم بــا پیش فرض های ذهنی با 
اثر مواجه شــده اند که بیشــتر از همکاران و در حلقه نقاشــان 
هســتند. به هرحال بخش مهمی از پروسه کار توجه به همین 
بازخوردهاســت، مخصوصــا بعد از ارائــه آثار؛ اینکــه تا چه 
اندازه هم پوشــانی دارند یا به خوانشــی متمایز و ممتاز دست 
پیدا می کننــد. یکی از دلایل حــذف بیانیه در نمایشــگاه هایم 
اهمیت دادن به درک ویژه مخاطب و هموارکردن مســیر برای 

مواجهه مستقیم با آثار است.

دغدغــه زنده نگه داشــتن میراث فرهنگی و آیین های ملی همیشــه با ما همراه بوده اما آنچه در این روزگار لازمه این مســیر اســت، 
حمایت های مادی و معنوی توسط بخش هایی بوده که امکان بیشتری برای این ارزش دهی به سنت ها و آیین های ملی دارند. از طرفی 
ایده های نو یکی از مهم ترین عوامل برای جذب نگاه ها و یادآوری زیبایی و مفاهیم عمیق آیین هاســت. ناصر پاشــاپور بنیان گذار گروه 
dnaunion و از جمله کارآفرینان فعال ایرانی است که به عنوان رهبر کارآفرین سال ۹۵ برگزیده و نشان عالی را دریافت کرده است. او 
از سال ۱۳۷۰ فعالیتش را آغاز کرده و علاقه مندی اش به هنر همواره در این سال ها همراه او بوده است. پاشاپور از سال ۱۳۹۷ به بهانه 
تبریک اختصاصی نوروز به همکارانش، ایده پروژه ای را کلید زد که امروز تبدیل به مجموعه شخصی او شده است. خلاصه پروژه دعوت 
از هنرمندان تجسمی برای خلق اثری ماندگار درباره طرح ارزشی است که از دیدگاه او جا دارد که جامعه به آنها نگاه ویژه ای داشته باشد و می توانند در ادامه اثرگذار باشند. حال او 
در فضایی دوستانه با ما درباره این پروژه و ارزش های آن که به یاد مادرش «لیلان» نامیده شده، به گفت وگو نشسته است. او از رؤیاها و آرزوهایش صحبت کرده و از جامعه ای که 
علاقه دارد به این ارزش ها احترام بگذارد. با پاشاپور درباره «لیلان» و نگاه ویژه اش به مسئولیت اجتماعی در این روزهای هنر ایران که کمتر کسی در جست وجوی یافتن چیزهایی 

برای پرکردن خلأهایی از این دست است به گفت وگو نشسته ایم.

نسیم قاضی زاده

نماینــده خانــواده زنده یاد صــادق تبریزی برای نشــر کتاب 
پژوهشی این هنرمند فقید فراخوان داد.

بنا بر ایــن گزارش، مهرداد فــلاح، نقــاش و نماینده هنری 
خانواده تبریزی، از همه مجموعه داران و گالری داران درخواست 
کرد در صورت در اختیار داشــتن اثر یا آثــاری از صادق تبریزی، 
تصویــر آن اثر یا آثار را برای نشــر در کتاب، به ایمیل ایشــان به 
نشــانی Mehrdadfallah7@yahoo.com یا به صفحه مجازی 
ایشــان در شبکه های اجتماعی ارســال کنند و در صورت نیاز با 

شماره تلفن ۰۹۱۹۹۹۱۷۹۵۴ تماس بگیرند.
فلاح در توضیح این فراخوان افزود: «با توجه به اینکه شش 
ســال از درگذشــت اســتاد تبریزی می گذرد، جای خالی کتاب 
پژوهشــی در غیاب ایشان احساس می شــد؛ ازاین رو تصمیم به 
گردآوری این کتــاب گرفتیم. در حال حاضــر تنها مرجع موجود 
درباره ایشــان، کتاب هنری یا آرتیســت بوک ایشــان اســت که 
تک ادیشن بوده و دسترسی به آن برای عموم فراهم نیست. یکی 
دیگر از دغدغه های ما از گردآوری این کتاب پژوهشی آن بود که 
در راستای سامان بخشی به آثار هنرمند حرکت کنیم؛ بنابراین از 

همه گالری داران و مجموعه دارانی که اثر یا آثاری از ایشــان در 
اختیار دارند، تقاضا می کنیــم در صورت تمایل، تصویر آن اثر را 

برای ما ارسال کنند تا در این کتاب پژوهشی به چاپ برسانیم».
ایــن هنرمند نقاش دربــاره ویژگی های این کتاب پژوهشــی 
ادامه داد: «کتاب، دربرگیرنده تمام دوره های کاری هنرمند است 
و همچنین تمام نقدها و نظرهایی که از ســال ۱۳۳۸ به بعد از 
سوی منتقدان و صاحب نظران درباره ایشان نوشته شده است و 
همین طور همه سخنان و گفته های افراد شاخص درباره ایشان 
در ایــن کتاب گردآوری خواهد شــد. ویژگی مهــم این کتاب آن 
است که در دسترس عموم علاقه مندان هنر به ویژه دانشجویان 

و جوانان و نیز مجموعه داران و خریداران قرار خواهد گرفت».
فــلاح ابــراز امیدواری کــرد با چــاپ این کتاب پژوهشــی، 
دوستداران اســتاد تبریزی با آثار و نقدهایی که درباره ایشان در 
زمان زندگی هنری این هنرمند نوشــته و منتشــر شده و تاکنون 
پراکنده بود  و جمع آوری نشده، بیشتر آشنا شوند و از این رهگذر 

خدمت کوچکی به فرهنگ و هنر این سرزمین انجام شود.
این هنرمند نقاش در پایان به نمایندگی از خانواده تبریزی از 

همه گالری داران، مجموعه داران و دوســتانی که در امر اصالت 
آثار زنده یاد تبریزی با این خانواده همکاری داشــته اند، قدردانی 

کرد.
گفتنی اســت زنده یاد صــادق تبریزی پایه گذار نقاشــی خط 
در ایران و از پیشــگامان مکتب «ســقاخانه» پاییز ســال ۹۶ در 

۷۹ ســالگی در لندن درگذشت. نصراالله  افجه ای در گفت وگویی 
اعلام کرده اســت صادق تبریزی نخستین کســی است که هنر 
نقاشــی خط را به  شــکل امروزی و معاصرش ابداع کرد و برای 
جامعه به  نمایش گذاشــت و در بروز و ظهور آن نقشــی مهم 

ایفا کرد.

فراخوانی برای نشر  کتاب  صادق تبریزی


